

21074

1949-1999

為我國經濟然後國防 卷發怪 對 医性 對 會性 看 後 國 经 衛 然 展 國 防 好 好 好 好 有 是 是 你 出 一

江潭年民一九九九年



中国科学院作为国家科学技术方面的最高学术机构和全国自然科学及高新技术综合研究发展中心,在国际上已享有较高声誉。迄今,中国科学院与国际科技界开展了广泛的交流和合作,目前已经与包括所有发达国家在内的60多个国家的主要科研与学术机构建立了正式的关系。

在欢庆中国科学院五十华诞期间,许多国家和港、澳地区的主要科研与学术机构和国际组织都纷纷来函致电,庆贺中国科学院成立五十周年。

在此,我谨代表中国科学院对发贺电的单位表示真诚的谢意,感谢他们对中国科学院的支持。在新世纪即将到来之际,中国科学院热情欢迎世界各国的科技界和学术界、各国际组织、各国企业界与中科院扩大合作,以共同的智慧,推动世界科技的进一步发展,为创造一个和平、进步、富裕的新世界而努力。

冷雨科 ANT 2004 04 路雨祥 Dear Friends and Colleagues,

I have the honor to acknowledge the receipt of your congratulatory message on the 50th Anniversary of the Chinese Academy of Sciences(CAS). Now, on behalf of the Chinese Academy of Sciences, I wish to express our sincere thanks for the best wishes you extended to us on this memorable occasion.

As you know, the Chinese Academy of Sciences over the past 50 years established extensive cooperative relations with various major scientific and academic institutions in the world. The exchanges and cooperation between our Academy and your organization have undergone a satisfactory development. We are confident that, with our joint efforts, the friendly relationship and cooperation between our two institutions will be further strengthened in the forthcoming century.

With best wishes,

Yours sincerely,

Prof. Lu Yongxiang

President

中国科学院建院五十周年庆祝大会在人民大会堂隆重举行





路甬祥院长,白春礼副院长与英国石油阿莫科公司亚太区总 裁 Gary Durks 博士交谈。



路甬祥院长在招待会上致祝酒辞



许智宏副院长主持庆祝中国科学院建院50周年招待会



许智宏副院长和原秘书长竺玄与英国驻华使馆公使祝酒





路甬祥院长与外国驻华使馆外交官亲切交谈



路甬祥院长与法国驻华使馆科技、文化、教育 参赞和科学专员祝酒

Toast by Professor Lu Yongxiang, President of CAS At the Reception of the 50th Anniversary of CAS

Dear Friends, Ladies and Gentlemen:

As the new millenium is approaching, the whole Chinese nation has celebrated the 50th anniversary of the founding of the People's Republic of China. Tonight, we are delighted to host this reception to celebrate the 50th anniversary of the Chinese Academy of Sciences. Now, on behalf of all the scientists and staff of the Chinese Academy of Sciences, I would like to extend our warm welcome to all the guests, friends and comrades present here with us to celebrate this memorable occasion.

The Chinese Academy of Sciences, sharing the same fate with our country over the past 50 years, witnessed the development of China's science and technology with arduous efforts and intention to scale science and technology heights. All these achievements in science and technology we gained in the past 50 years are the vivid reflection of hard-working, truth-seeking and patriotic dedication from several generations of scientists, experts and all the staff members of the Chinese Academy of Sciences. Now, the Chinese Academy of Sciences has become the country's highest academic institution and comprehensive research and development center in natural science, as well as the core of scientific research system beginning to take shape in China.

In the past 50 years development history of the Chinese Academy of Sciences, the scientists of our Academy worked closely with scientific and technological circles and gained a great number of important science and technology achievements. At the same time, our Academy trained a large number of outstanding science and technology talents for the demands of our society, and made important contributions to the national social progress and economic development, as well as the world science and technology. In the new century, we will make use of our knowledge and wisdom to develop science and technology in China, and provide a solid foundation and constant motive force for our country's sustainable economic and social development, and look forward to the great rejuvenation of the Chinese nation.

In the past 50 years, the Chinese Academy of sciences established extensive cooperative relations with various science and technology institutions in the world and became one of the world's major science and technology institutions. Along with the implementation of national reform and opening policy, our Academy's international cooperation and exchange programs have steadily grown not only in quantity but also in quality. Currently, CAS has scientific exchanges with more than 60 countries and regions, involving 7,000 exchange visits annually. In addition, 253 scientists from our Academy have held leading posts at different levels in various international academic organizations.

I take this opportunity, on behalf of the Chinese Academy of Sciences, to express our sincere thanks to all the guests present here, and to all the academies and academic institutions of friendly countries, as well as to international organizations for the support to our cooperation. And especially our thanks should go to those old friends for their enthusiastic support to our Academy over the years.

As the new century is coming, the whole world is ushering into a new era of knowledge-driven economy. The Chinese Academy of Sciences warmly welcome scientists from various countries, international organizations, as well as foreign companies to enhance the cooperation with our Academy in the new century. Let us strive and work hard, with our joint wisdom, to promote the advancement of the world science and technology, and make joint efforts to build up the world with peace, progress and prosperity.

Finally, I would like to invite you to join me in a toast:

To the world peace,

To the advancement of world science and technology,

To the strengthening of cooperation and exchanges between our

Academy and various countries in the world

To the good health of all the guests and their ladies present here.

Cheers! Thank you!

路甬祥院长

在庆祝中国科学院成立五十周年招待会上的

祝 酒 辞

各位来宾、朋友们、女士们、先生们:

在迎接新千年的到来和举国欢庆共和国成立五十周年之际,今天我们在此欢聚一堂,庆 贺我们中国科学院的五十华诞。我谨代表中国科学院全体人员,对各位来宾、朋友的光临,与 我们共享这令人难忘的时刻,表示热烈的欢迎。

中国科学院与共和国休戚与共的五十年,是中国科技事业艰苦创业、发展壮大和勇攀高峰的五十年,是我院几代科技专家和广大员工奋发拼搏、求实唯真、爱国奉献的真实写照。今天,中国科学院已成为我国科学技术的最高学术机构和全国自然科学的综合研究中心,成为初具规模的我国科研体系的核心。

在中国科学院五十年的发展历史中, 我院广大科技专家与全国科技界通力合作, 取得了一大批重要的科技成就, 为社会培养和输送了大批优秀科技创新人才, 为我国的社会进步、经济发展作出了重要贡献, 也为世界科技文明作出了中华民族应有的贡献。在新的世纪里, 我们将以自己的双手和智慧创造中国科学技术的新发展, 为我国的经济和社会可持续发展提供坚实的基础和不竭的动力, 迎接中华民族的伟大振兴。

五十年来,中国科学院和国际科技界建立了广泛的合作关系,已成为国际科技界有影响的重要的一员。随着国家的改革开放,我院的国际合作交流的规模不断扩大,合作交流的内容和层次也日益提高。我们已经与包括所有发达国家在内的60多个国家的主要科研与学术机构建立了正式关系。每年和国外的科学家交流人数达到7000人次。目前,我院有253位科学家在不同的国际组织和机构中担任不同层次的领导职务。

在此,我谨代表中国科学院向这些友好国家的科学院、学术机构和团体、各国际组织,向在座的各位来宾,特别是那些热情关心中国科学院的老朋友们表示真诚的感谢,感谢你们对中国科学院的支持和帮助。

在新的世纪即将到来之际,世界将进入知识经济时代。中国科学院将热情欢迎各国科学家、各国际组织、各国企业与我院扩大合作。让我们以共同的智慧,推动世界科技的进一步发展,为创造一个和平、进步、富裕的新世界而努力。

我提议: 为世界的和平

为世界科学技术的进步 为加强中国科学院和世界各国的合作交流 为在座的各位来宾和夫人的健康 干杯!

《中科院五十华诞贺电集》

主编:张侃

副主编:安建基 张兴根 赵永仁 白宁

编 委: 邱华盛 李俊雄 曹京华 傅淑琴

李志毅 郑淑芝 弥松龄 王农林

陈维平 陈养正 于志弘 张世专

王凤仙 房 强

目 录

美国国家科学基金会 1	日本驻华大使馆	32
美国国家科学院2	日本东北大学	
德国马普学会 3	日本电器通信大学	34
德国洪堡基金会4	日本住友商事公司	35
德国费劳恩霍夫学会5	日本三菱商事公司	36
德国柏林技术大学 6	日本真空技术公司	37
法国国家科研中心7	日立制作所	38
法国国家空间研究中心8	早稻田大学	39
法国国家信息与自动化研究院9	NTT 数据公司	40
印度国家科学院10	NEC 公司	41
罗马尼亚科学院11	东京技术研究所	42
希腊雅典科学院12	东京大学工学院	43
俄罗斯科学院西伯利亚分院13	东京大学	44
荷兰皇家文理学院14	佳能公司	45
朝鲜科学院15	香港中文大学	
越南国家自然科学与技术中心16	香港大学	47
越南驻华大使馆17	香港城市大学	48
韩国科技研究院18	香港浸会大学	49
瑞士自然科学院19	香港科技大学	50
新加坡科技理事会20	香港理工大学	51
瑞典皇家科学院21	澳门生产力暨科技转移中心	52
意大利国家研究委员会22	联合国教科文组织	53
意大利核物理研究所23	联合国教科文组织北京办事处	54
比利时国家科学基金会24	联合国开发署	55
比利时国家佛兰德科研基金会25	国际理论物理中心	56
以色列科学与人文科学院26	国际山地综合开发中心	57
乌克兰国家科学院27	欧洲核子研究中心	58
日中协会28	第三世界科学院	59
日中科学产业技术交流机构29	福特基金会	60
日中科技交流协会30	求是科技基金会	61
日本学术振兴会31	(排名不分先后)	

美国国家科学基金会贺电

NATIONAL SCIENCE FOUNDATION 4201 WILSON BOULEVARD ARLINGTON, VIRGINIA 22230

OFFICE OF THE DIRECTOR

September 27, 1999

Professor Lu Yongxiang President Chinese Academy of Sciences 52 San Li He Road 100864 Beijing China

Dear Prof. Lu:

On behalf of the National Science Foundation of the United States of America, it is my great pleasure to extend my congratulations to you on the occasion of the 50th anniversary of the Chinese Academy of Sciences, November 1, 1999. Our two organizations have enjoyed a gratifying and dynamic relationship for the past twenty years. As we approach the new century, I am buoyed by the fact that both organizations recognize the great importance of maintaining and strengthening scientific dialogue between our two nations.

The Chinese Academy of Sciences has played a major role in strengthening science and engineering within China and in bringing together the scientists and engineers of our two countries. May you continue to thrive over the next_fifty years.

Rita R. Colwell Director

尊敬的路院长:

我代表美国国家科学基金会,在中国科学院于1999年11月1日建院50周年之际,表示我们诚挚的祝贺。在过去20年间,美国国家科学基金会和中国科学院一直保持着友好而有活力的关系。当新世纪来临,我很高兴,我们两个机构能够意识到在两国之间维持和巩固科技对话的重要性。

中国科学院在发展中国科学和工程学以及加强我们两国科学家和工程师合作交流方面发挥了十分重要的作用。愿贵院在即将到来的下一个50年继续发展。

美国国家科学基金会会长 Rita R.Colwell

美国国家科学院贺电



The National Academy of Sciences of the United States of America to the

Chinese Academy of Sciences

The National Academy of Sciences congratulates the Chinese Academy of Sciences on the occasion of its 50th anniversary. We have enjoyed not only many years of cordial collaboration between our Academies, but also the accompanying valuable interchange between the larger scientific communities of China and the United States. We expect that the Chinese Academy of Sciences will continue to prosper, and look forward to working with you as your contributions advance both science and human well being during the next 50 years.

Truce Alberts

F. Sherwood Rowland

November 1999

美国国家科学院呈送中国科学院:

美国国家科学院谨祝贺中国科学成立 50 周年。我们两国科学院不仅真诚合作多年,而且有效地促进了中美两国更大科学团体的交流。我们祝愿未来 50 年中国科学院将继续昌盛,并希望我们共同努力,为科学发展和人类的幸福做出贡献。

院 长 布朗·阿尔贝兹 外事秘书 F·珊瑞沃德 瑞兰德 一九九九年十一月



德国马普学会贺电

DER PRÄSIDENT
ER MAX-PLANCK-GESELLSCHAFT
UR FÖRDERUNG DER WISSENSCHAPTEN

80084 MÜNCHEN POSTFACH 101062

October 22, 1999

Professor Lu Yongxiang President Chinese Academy of Sciences 52 Sanlihe Lu

Beijing 100864 People's Republic of China

Dear Mr. President, dear Mr. Lu,

On behalf, too, of the Governing Board of the Max-Planck-Gesellschaft and all of its staff members committed to scientific cooperation with China, I have the great pleasure of congratulating both the Chinese Academy of Sciences - and you as its President - on the occasion of the fiftieth anniversary of its foundation.

In the last few years, the Chinese Academy of Sciences has become one of the most important partners in scientific cooperation to scientists all over the world. The Academy's great success in its efforts to reform point to further positive developments in the next millennium.

The Max-Planck-Gesellschaft is particularly proud that it was one of the first western scientific organizations to launch cooperation with the Academy now lasting for 25 years - thus accompanying you for half of your way over the past five decades. Founded on mutual scientific interests and close friendly bonds, collaboration between our organizations has developed extremely well and I am confident that further intensification of this collaboration will ensue.

I wish you and the Academy a great deal of success in the future and a favourable outcome of your far-reaching plans.

Yours sincerely,

尊敬的路院长:

欣逢贵院50周年大庆,我谨代表马普学会董事会及参与同中国进行科学合作的全体员工, 向贵院和您致以衷心的祝贺!

在过去的几年间,贵院已成为全世界科学家参与科学合作的最为重要的伙伴之一。贵院的巨大成功将成为下个千年贵院积极发展的起点。

马普学会特别自豪的是,它是与贵院建立合作关系的首批西方科学团体之一,而且,迄今为止已维持了25年的合作关系,也就是说,伴随了贵院50年发展的一半路程。建立在共同科学利益与友好关系的基础上,我们两个机构的合作发展得相当顺利。我相信这种合作将更加紧密。

衷心祝愿您和贵院在未来岁月里取得巨大成功,祝愿贵院的深远计划取得丰硕成果!

. 德国马普学会主席 Hubert Markl



德国洪堡基金会贺电

Reimar Lüst Präsident

Jean-Paul-Straße 12 D. 53173 Bonn (Bad Godosberg)

28.10.1999

Prof. Dr. YongXiang Lu President Chinese Academy of Sciences 52 San Li He Rd. Beijing 100864, P.R. China

Dear Professor L

only recently I learned that the Chinese Academy of Sciences celebrates its 50th Anniversary on November 1, 1999. Having followed the activities and the development of the academy with great enthusians for more than towenty years I wish to extend my sincere congratulations to you as president and to all co-workers. It was in 1974, when I first visited China. It was in years are resident of the Max Planck Society. The purpose of the visit was to resume accordance feel town between the properties of the visit was to resume accordance feel town between the properties of the control of the properties of the control of the control of the properties of the control of the properties of the control outside China. Early in 1979, the first group of 35 Chinese scientists, including you, from different institutes of the Chinese Academy of Sciences came to the Federal Republic of Germany Ten years later, when I had been elected president of the Alexander von Humbold Foundation, the number of Fellows from China had risen to some 300. Another ten years later-today - fellows from China under the sponsorship programmes of the Alexander von Humbold tellows received their education and training at institutes of the Chinese Academy of Sciences. Almy of them are still working there. During the past three years China has held first place in the Humboldt statistics, followed by India and the United States of America.

Honever, nowadays many universities in China compete with the academic divisions and institutes of the Academy and they have also gained high reputation within the international scientific community. Many of the Humbolif fellows who came to Germany in the early eighties, moved into important positions, received recognized awards, became members of the Chinese Academy of Sciences or international academies and quite a number of fellows have become - like yourself and your Vice President - directors of institutes of the Chinese Academy of Sciences or presidents of universities. Other Chinese fellows are exploitable for joint research projects under the governmental agreement on cooperation in the field of scientific research and technological development between China and Germany.

Summing up. I should say that over the past twenty years scientific cooperation between our countries has been a real success story and I an way optimistic that in the future the exchange of experience and knowledge can even be increased to the benefit of our countries. With grappreciation and admiration I have followed the development of the Chinese Academy of Sciences in the past. Let me avail myself of this opportunity to convey to the Presidency of the Chinese Academy of Sciences, the members of the general assembly, the leading body, chairmen and directors of the institutes and all co-workers and the assurances of my highest exteem and consideration and my personal best wishes for the years to come.

Very sincerely yours,



Prof. Dr. Reimar Lüst

尊敬的路院长:

CHARLE SHARE

直到最近,我才得知贵院将于1999年11月1日迎来她的50周年。在过去20余年里,我怀着极大的热情目睹了贵院的成长与发展。我谨向您及贵院所有员工致以诚挚的祝贺。那是1974年,当时我还是马普学会的会长,我首次访问中国。此行访问的目的是在第二次世界大战后恢复两国间的学术交流与合作。毫无疑问,中国科学院首次对外开放,这使得中国学者能够申请国外研究资格,这样,中国学者可以在中国以外的其他国家从事一段研究。

1979年早期,包括您在内的来自贵院多个研究所的、由35名中国科学家组成的第一个科学团体来到联邦德国。十年以后,当我被推选为亚历山大·冯·洪堡基金会的主席时,来自中国的研究者也升至300人左右。又一个十年,也就是今天,在亚历山大·冯·洪堡基金会的资助下,来自中国的研究者达到了900人的巅峰。即使是20年后的今天,绝大多数获洪堡基金资助的学者依然是在贵院做过研究或受过科学教育与培训的。他们中的很多人仍然在贵院工作。在过去的3年里,洪堡学者人数中,中国居于首位,排在二、三位的分别是印度、美国。

然而,现在中国的许多大学开始与贵院学术部门和研究所竞争,而且它们在国际科学团体内也享有很高的荣誉。许多80年代早期来到德国的洪堡学者已经升迁到重要的位置,受到大家的认可和奖励,成为中国科学院院士或国际研究院的院士。而且(正如您和您的一位副院长),许多洪堡学者已经成为院长以及贵院研究所的所长或其他院校的校长。根据中德科学研究与技术发展领域合作的政府间协议,许多其他的中国的洪堡学者正在负责着一些联合研究项目。

综上所述,过去20年的中德科学合作取得了成功。我很乐观地相信未来知识与经验的交流将更加有益于两国的发展。我很荣幸,并以羡慕的眼光目睹了贵院走过的发展历程。请让我借此机会,谨向路院长、贵院主席团成员、领导机构、各研究所的所长和全体员工致以崇高的敬意!并对未来的岁月致以最美好祝愿!

亚历山大·冯·洪堡基金会 会长 Prof. Dr. Reimar Lüst 博士



德国费劳恩霍夫学会贺电

FhG

Fraunhofer Gesellschaft

Laurhofer Gerantschaft, Postsach 1903-39 D Million Maria Farr

Mr.
Zhang Xinggen
Assistant Director General
Bureau of International Cooperation
The Chinese Academy of Sciences
52 Sanlihe Road
Beiling China

Vorstand

eonrodstraße 54 0-80636 München

Telefon +49 (0) 89/12 05-01 Telefax +49 (0) 89/12 05-700

Durchwahl +49 (0) 89/12 05-290, -291 Telefax +49 (0) 89/12 05-747

Oct. 7, 199

Dear Mr. Thomas Vincent

On November 1, 1999, the Chinese Academy of Sciences will celebrate its 50th Anniversary.

Allow me to send you my sincere congratulations on behalf of Fraunhofer-Gesellschaft. We may take it as a sign of luck and joy that also Fraunhofer-Gesellschaft has the privilege to celebrate its 50th Anniversary this year.

During the past 50 years, the Chinese Academy of Sciences achieved an excellent reputation worldwide, and Fraunhofer-Gesellschaft considers in an honour and a privilege to be one of its partners. In more than 20 years of joint research activities, more than 300 scientists from the Chinese Academy of Sciences participated in cooperative projects at Fraunhofer institutes. Thus not only common technical interests, but also personal relationships link our two organizations today. Based on our governmental agreements and your growing commitment towards the market demands, adapting to the changing industrial environment in times of globalization, there are bright perspectives for our partnership.

and muni mand mub.

We look forward to continue our fruitful cooperation with you in the futural

Yours

8-2 4. nw

Vorstand der Fraunhofer-Gesellschaft o Prof. Dr.-Ing. Dr. h. c. mult. Dr.-Ing. E. H Hans-Jürgen Wannecke, Praudent Dr. px. Dark-Meints Politer Dr. px. and Hatel Histor William

Frauntofer-Gesellschaft zur Forderung der angewandten Forschung e.V. München

Bankverbindung, Deutsche Bank, München Korno 7571933 BLZ 200 700 10

尊敬的张兴根先生:

1999年11月1日,中国科学院将迎来她的50周年大庆。请允许我代表费劳恩霍夫 学会谨向贵院致以诚挚的祝贺。我们很幸运和高兴的是,费劳恩霍夫学会也有幸恰在 同年庆贺自己成立50周年。

在过去50年间,贵院享誉全球,费劳恩霍夫学会很荣幸成为其合作伙伴之一。在20多年的合作研究岁月里,来自贵院的300多名科学家参与了本会的合作项目。这样,不仅仅是共同的技术利益,而且也是个人的关系将我们两个研究机构联结在一起。根据我们政府间的协议及贵院对市场需求日益增长的承诺,在全球化时代,为了适应变化中的工业环境,我们的合作有着广阔的前景。

切盼今后我们卓有成效的合作将继续下去!

费劳恩霍夫学会 Dirk M. Polter博士



1949-1999

德国柏林技术大学贺电

Technische Universität Berlin

President of the Chinese Academy of Sciences Prof Dr -Ing. LU Yong Xiang 100864 Beijing FAX.: - 86 10 685 124 58

ERZIEHUNGS- UND UNTERRICHTS WISSENSCHAFTEN

Fachdidaktiken

Prof Dr Ulrich

111111111 Sehr geehrter Herr Präsident, lieber Herr Lu.

aus Anlaß des 50. Jahrestags der Gründung der Chinesischen Akademie der Wissenschaften möchte ich Ihnen und Ihrer Institution meine herzlichen Glückwunsche aussprechen.

Angesichte der Globalisierungsprozesse, die auch Wissenschaft und Technologie erfalt haben, kommt der gufen und vertrauensvollen Kooperation der Wissenschaften und der Wissenschafter große Bedeutung zu. Hier haben Sie personlich und auch die Chinesische Akademie der Wissenschaften hervorragende Beitrage geliefert. Vor allem in der Kooperation und dem Austausch der jungeren Wissenschaftler liegt ein Potential von Entwicklung, das im Interesse unserer beider Lander und der Menschen in diesen Landern von Ihnen und Ihrer Institution schon immer gefordert wurde und das auch in Zukunft systematisch weiter entwickelt werden muß

Wie Sie wissen, habe auch ich mich immer für eine Intensivierung und Verbesserung der Kooperation zwischen der chinesischen und der deutschen Wissenschaft eingesetzt, und ich wünsche mir, daß die guten Beziehungen, die dabei zu Ihnen und zu vielen Ihrer Kollegen entstanden sind, sich auch zukunftig bewahren und weiter entwickeln.

11.56

Prof. Dr. Ulrich Steinmüller)

2000

Section 2

尊敬的路院长:

在中国科学院50周年院庆之际,我和我的学校谨向你致以最衷心的、愉 快的祝贺。

中国科学院和柏林技术大学有着良好的合作关系,这种合作还有着广 阔的潜力,特别在全球化的今天,对青年人的交流更是有重要的意义。我 们两国和两国人民之间一直保持着良好的关系,而这种合作又有着系统化 的前景。

我们希望我们之间的合作能够进一步加强,并祝你和你的同事们能取得 更大的成就。

致以亲切的问候!

德国柏林技术大学 乌里赫 斯坦姆勒教授

